
 
 

 
 

 

 
 
 
 

 
 
 

 اللغة والأدب العربي 

 دراسات لغوية

عربية لسانيات  
 

 ...رقم: 
 
 

 إعداد الطالب:  

 
 

 2222.. / .. / يوم:

 
  

لين لمحمد ديوان أساطير الأو  جملة الفعلية في ال
آل ياسين حسين  

 

 

 

 ب .أ مح محمد خيضر 
 

 

 شهيرة زرناحي  أس أ م محمد خيضر  رئيسا

 

 فهيمة لحلوحي أس أ م محمد خيضر مناقشا
 
 
 

  0200 -0202الس نة الجامعية:



 

 
 

إهداء إلى بطلتي التي أرشحها أميرة النساء إلى ينبوع الصبر والتفاؤل 

والأمل إلى سندي وقوتي وملاذي إلى الحضن الدافئ إلى التي دعواتها 

إلى  هجعلتني ما أنا عليه اليوم إلى كل من لي في الوجود بعد الله ورسول

ي الواع أمي الغالية إلى من كلله الله بالبهجة والوقار إلى صاحب العقل

إلى الذي كان سندي وجرعة أمل أريد  ،إلى رمز الحب والعطاء إلى أبي

أن أشكرك على مواقفك النبيلة يا من تطلعت لنجاحي بنظرات الأمل إلى 

إلى أخي ورفيق دربي في الحياة معك أكون  ،خالي العزيز عبد الكريم

ال وبدونك لا أكون إلى من رافقني منذ إن حملنا حقائب صغيرة وما ز

يرافقني حتى اليوم إلى من أرى التفاؤل بعينيه والسعادة في ضحكته إلى 

إلى من لا تحلو الحياة  ،سندي في هذه الحياة إلى أخي العزيز حسام

 ،حماس ،حكيمة ،بدونهم إلى كل شيء جميل في حياتي إلى أخواتي الهام

بن ا إلى كل أفراد عائلتي فردا فردا إلى البرعم الصغير ...وسلمى أسماء

إلى الذين مهدوا لنا الطريق طريق العلم والمعرفة  أختي عمر الفاروق.

 إلى جميع أستاذتنا الأفاضل.
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Abstract  

        This study aims to address the verbal sentence from its theoretical side as 

it was reflected in the scientists and researchers'books. ancient and modern, and 

then activate those rules and results on a blog that we thought it deserves to be 

applied to it, which is the Diwan of Legends of the Ancients by the Iraqi poet 

« Muhammad Hussein Al Yassin », and accordingly we divided our research 

into three chapters: the first is called, the sentence in Arabic language,in which 

we have defined: the sentence and its parts,the definition of the phrasal sentence 

and the verba and its divisions. as for the second chapter we dealt with the 

simple verbal sentence and its patterns. in the third chapter we talked about the 

compound phrasal sentence ' patterns and the conditional sentence. Also,we 

referred to some grammatical phenomenon such as introduction and delay. It 

was necessary in this research to rely on the descriptive approach also, we relied 

on a group of sources and references that increased the research knowledge-

richness,then we ended the research with a conclusion that included the results 

we reached. 


